
PRVOMAJSKE AKTIVNOSTI POD LUPOM

PROPUSTI SE NE SMEJU PONOVITI!
Početak rnaja, kako je to več

uobicajono, bio Je ispunjen istra-

živanjima. Na terenu su boravile

sve grupe koje će se naći na Om-

ladinskoj istraživačkoj akciji
„Juli 76”. Rezultati su, ugiav-
nuin, dobri i realan su osnov za

verovanje u uspeh julskih aktiv-

nosti. No, javili su se i proble-
mi koji se do tada moraju reši-
li. U protivnom, posiaće ozbiljan
prepreka izvođenja neke od pro-

gramskih akcija.
Pre svih, to je etnografska ak-

eija. Namerno ili slućajno, tek

Mioničani su zaboravili da grupa

ne može saina biti organizator
programske akcije već cila\- Kl-

ub. Tako su etnografi iz Mionice

„dobili priliku” da se „konačno

dokažu”?! Na rečima, oni su to

vrlo dobro uradili. Toliko dobro

da im je za majsku akciju „falio

samo tclevizor”. Medutim, malo

je „lalilo” da akcije uopste ne

bude! Konaćari su krenuli tek

dva sata pre ostalih. Za logor je
izabrana napuštena škola u Rib-

nici gde neiua peei, osim jedne u

kuhinji, i to, po vrcmenu kako ie

bilo till dana. predstavlja primer
kako ne treba pripremati akciju!

Dodaju li se ovome još neke si-

tnicc, „pozajmljivanje” slame bez

znanja vlasnika naprimer, slika

je i potpuna i jasna!

Neosporno je da Klub u Mi-

onici nema, trenulno bar, snaga
da organizuje jednu ovakvu akci-

ju. Mioničani su zapravo „doka-

zali" svoju nemod i nezaintercso-
\anost za letnju akciju. Ovu U7r-

dnju su još jednom potkrepili
nedolaskom na poslednji sasta-

nak Koordinacionog odbora koji
je održan u Loznici.

Siićnih problema nije bilo na

ostalim akcijama. Izuzclak' jc ak-

cija „Ishrane” gdc konačari ni-

su ni olišli na Bobiju.

Вгој učesnika na majskim ak-

cijama daleko je ispod očekiva-

nog. Svakako da imponuje broj
geologa, bilo ih je četrdeset čet-

voro. Stoga je utoliko teže ču-
ti da je lurista bilo dvanaest, a

ekologa ~čak" ćetrnaesl (!). Na

ostalim akcijama broj učesnika

kretao se od 22 do 28. Najviše je
zatajila Ljubovija koja na dve a-

kcije, biološku i turističku, nije

poslala nijednog svog člana! Na

ekološkoj, bilo ih je sarao troje.
Ova situacija može da izazove oz-

biljne poremećaje u julu, kada će

novim članovima sam teren, za-

tim program i način rada, biti

nepoznati. Najgore od svega je
što se ni učesnici međusobno ne-

će dovoljno poznavati!

Biolozi su svoje igranje fud-

faala u dva po ponoći i brisanje
povečerja sa liste zaduženja, po-
kušali da opravdaju sa „nismo
znali da se ne sme”! To je nedo-

pustivo!

Sličnih propusta bilo je i kod

ekuloga. Oni su se dpgovorili ka-

da je povečerje, ali ga nisu poš-

(оуаШ

JdVsku akciju ne smemo čekati

na zvezdama koje astronomi o-

vog Prvog maja nisu mogli, po-

smatrati. Razloga ima vise: lose

creme i slaba organizacija za šta

je, pre svih, krivo Društvo istra-

živaća iz Valjeva.

Zoran Jovanović

„GRADAC 76"

Puna podrška
julskim aktivnostima
U Valjevu je 18. maja održanT

prvi sastanak Koordinacionog o-

dbora za organizovanje Ekološ-
ke Omladinske istraživačke ak-

cije „Gradac 76”.

Predsedavao je Radivoje Ve-

sić, predsednik OK SSO Valjevo
i predsednik Koordinacionog od-

bora, a prisustvovali su, pored
ostalih, Mr. Milivoje Todorović

skretar Jugoslovenskog i Re-

publiekog saveza za zaitiiu i u-

napređ.enje ćovokove sredine, Mi

iornir Arsenijevic - zamenik se-

kretara OK SK Valjevo, Milomir

Milošević sekretar OK SSRN

Valjevo i Desirnir Maksimović

putpredsednik Predsedništva Dr-

ustva- istraživača „Vla'dimir Ma-

ndic -Manda".

Na sastankn je usvojen elabp-

rat akcije i izabrano rukpvodst-

vo akcije. Za predsednika Save-

ta akcije izabran je Milomir Mi-

losevic. Zamenik je Mr. Milivoje

Todorović. Vođa akcije je Pred-

rag Petrović (Valjevo), a sekre-
tar Slavica Mihajiloviđ (Ljubovi-
ja). Clanovi Staba su; Miljković
Zoran (Loznica), Dragan Radović
(Valjevo), Olivera Grujić (Ljubo-
vija), Mirjana Ilić (Valjevo) i La-

zarević Radovan (Valjevo).
U diskusiji su date korisne su-

gestije rukovodstvu akcije i izra-
žena je puna podrška. Мг. MilL-

vuje Todorović naprimer, ista-

kau јс da su Juguslovenski i Re-

publicki savet za zaititu i una-

pređenje čovekove sredine veoma

zainteresovani za o\
r

uakciju i nje

ne rczultate otenjujuei je kao

pravi i originalan, a u isto vreme

dobro orgariizovari; prilaz mladih

problemu zaštite i unapređenja
ćovekove sredine. Potom je drug
Todorović rekao:.

Podrućje Valjcva i ovog regi-
ona posebno je interesantno sa

gledižta propagande pokreta za

oćuvanje čovekove sredine. Kada

još posau ide preku omladine i

to organizovane па način koji vi

pokazujete, onda je to nešto što

trcba da privuče pažnju i dužno

poštovanje svih nas! Mi ćemo se

slvarno založiti da Akciju pomo-

gnemo i damo јој mesto koje po

značaju i zaslužuje. Pre svega, o

Akciji treba pisati u svirn stru-

čnim časopisima i štampi. Od po-

sebnog je značaja angažovanje

tclevizije i radija koji bi to mo-

rali da prate.

Na kraju, rekao bih da ćemo

mi iz Saveza obilaziti Akciju i

pratiti rad rnladih istraživača da

bismo stekli iskustva za dalji rad

na usklađivanju omladine u ak-

ciju zaštite i unapređenja čove-

kove sredine”.

Milomir Arsenijević je poseb-
no naglasio da Valjevo mora bi-

ti doslojan domaćin uz obezbe-

đenje potrebnih uslova za njenu

realizaciju.

OMLADINSKA ISTRAŽIVAČKA AKCIJA „JULI 76"

Sve spremno za početak
Preko 350 istraživaća i gosliju iz svih krajeva naše ze-

mlje učesnici osam programskih akcija će 15. jula u Beloj
Crkvi započeti sa pisanjem najsvetlijih trenutaka u, ne mno-

go staroj, ali veoma bogatoj, istoriji istraživačke ideje. Na-

ći će se toga dana, u istorijskom mestu heroja Žikice Jova-

novića Španca, mladi da u jubilarnoj godišnjici ustanka i

Revolucije daju svoj doprinos negovanju tradicija slavne na-

rodnooslobodilaćke borbe, da na delu pokažu neraskidivo brat-

stvo i jedinstvo, zajedništvo sa Armijom, odanost samoup-

ravnom socijalizmu i nesvrstavanju. Istražujući uvek nepoz-

natu prirodu, štiteći je od sve češćeg zagađivanja istraživa-

či će delom pokazati i dokazati sve vrednosti mlade gene-

racije.

Ovogodišnja akcija je poslednja stepenica ka izgradnjii
stvaranju onog što je istraživačima uvek bio cilj širenje
istraživačke ideje, sarnonikle i oživotvorene u valjevskoj ог-

ganizaciji, a prihvaćene u Ljuboviji, Loznici, Kopru, Pločama,

Mionici, Osečini, Titovom Užicu... Akcija, davno je zakijuče-

no, je najveća i najbolja škola. Posle svakog izlaska na teren

stvorena je po neka nova istraživačka organizacija. Zato se s

pravom očekuje da posle letošnjih istraživanja porodica is-

traživačka bude obogaćena novim članovima. Jedan od zna-

čajnih rezultata treba da bude i ozvaničenje istraživačkog po-
kreta kao koleklivnog člana Saveza socijaiističke omladine

Srbije.

Nikađa do sada temeljnije i opsežnije pripreme, la ga-

rancija uspeha, nisu izvršene. Za sve članove programskih ak-

cija organizovani su posebni stručni semmari na kojima su

se upoznali sa zadacima i metodologijom istraživanja. Posto-

jeće istraživačke organizacije su dokazale potpunu spremnost
da uspešno izvrše i najsloženije zadatke.

Valja napomcnuti da nijednog Irenutka, u dosadašnjoj

pripremi akcije, nije izostalo polpuno razumevanje i dragoce-

па pomoć šire društveno političke zajednice. Ipak, nepraved-

no bi bilo ne istaći već tradicionalno dobru saradnju i svest-

rami pomoć Međuopštinske konferencije Saveza socijalistič-

ke omladine podrinjsko-kolubarskog regiona, koja je i orga-

nizator akcije, kao i svih opštinskih organizacija Saveza so-

cijalističke omladine, regionalna Republička konferencija SSO

Srbije i nekoliko desetina organizacija udruženog rada, nau-

čnog rada, naučnih institucija, ustanova i jedninica JNA.

Uporedo sa složenim i teškim istraživačkim zadacima na

ovogodišnjoj aklivnosti. Pored tradicionalnih kulturno-zabav-

nih i sportskih susreta istraživača i meštana velika pažnja

posvetiće se ideološkom radu, infonnisanju i pripremama is-

traživača za aktivno uključenje u naš sislem opštenarodne od-

brane, društvene bezbednosti i samozaštite. Na svakoj progra-

mskoj akciji postojaće aktivi SK i SSO, a realizovaće se deo

Političke škole „Borbe”. Programske akcije će iraati i svoje bil-

tene, a u saradnji sa pripadnicima JNA učesnicima akcije

istraživači će savladati osnovne vojne veštine. Planirano je i

snimanje polučasovnog dokumentarnog filma, kao i priprema

materijala za izdavanje knjige o istraživačkoj ideji.

Razumljivo je onda zašto se među istraživačima, s pravom

tvrdi da je ovogodišnja akcija „Juli 76" kruna dosadašnjeg, pi-

onirskog rada. Jedna celina, započeta tačno pre sedam gddina

na „Durmiloru 69", nastavljena na „Valjevskim planinama 71",

„.Azbukovici 72”, Kopaoniku, Mljetu ... oblikovana na „Ploča-

ma 75” treba da u toku ovogodišnjeg „Jula 76” dobije defini-

tivnu fizionomiju.
Suvišno je naglašavati da OIA „Juli 76” je počela mno-

go ranije, a završiđe se ne 31. jula u Stolicama, kada posle pel-
naest dana stalnog terenskog rada istraživačka zastava spušte-
ni na terenu dobiju konačan oblik u elaboritima, zbirkama...
na sa jarbola, već krajem godine kada svi rezultati prikuplje-
Tog dana će i san o istraživačkora pokretu postati java.

S. R.
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Veliko Interesovanje
za Istraživački rad

LENKO KRSTIČEVIĆ, predsednik OK SSO Ploče

Oni koji su prosle godine bili

u Pločama, na Staševici, Peraš-

кош blatu ili Badnskim jezeri-

ma, sigurno se sedaju Lenka Krs-

tičevića, plavokosog mladida iz

Ploča, kome najviše treba zahva-

liti što se akcija odvijala pod
normalnim uslovima. Pre podne
bio je na svom radnom mestu, a

u pauzama i posle rada, kao clan

štaba, u пекош od istraživačkih

logora. Rastali smo se od njega

po zavrSetku akcije i evo, posle sk

oro godinu dana, Lenko je u Valje

vu, u meduvremenu, postao pred-

sednik OKSSO ii Ploćama i sigur-

no je dace predstavljati „motor"

u Jstraživadkoj maSiui" svoga gr

ada.

Nego. da predemo na razgovor;

Kojini povodom si donas u

Valjevu?
Ovdje sam sa grupom osno-

vaca iz Opuzena koji su doSli na

proslavu Skoia koje nose ime

Stjepana Steve Filipovida. Uz-

grijed, iskoristio sam priliku da

posjetim naše drage prijatelje iz

bratskog grada i da se dogovo-

rim o našim zajedničkim akcija-

ma. Jer, suradnju između naše

dve opštine treba što neposredni-

je razvijati.

Poslednji put smo se videli

u julu prošle godine. Sta se od

tađa u Pločama izmenilo na is-

lra7.i\’ackom planu?

Posle akcije stali smo na

stanoviste da se oblikom organi-

zovanja i sadržaja rada istraživa-

čke organizacije, najjače može

zainteresirati pažnja mladih. Što

je nazvažnije, interes omladine

je već bio usmeren ka tome. Od-

mah se prišlo njihovom organi-

zovanju, tako da danas postoje
dve grupe; turlstička i astronom-

ska.

Koliko je na to uficala ak-

cija „Ploce 75”?

Akcija je uspjela da tom

mnoStvu želja I htenja konkret-

no prikaže Sta to istraživaiM ra-

de. S druge strane, predstavlje-

ru smo radnim 1 druglm kolekti-

vima od kojih danas očekujemo
najveću рошос.

Kakvi su planovi ploćanskih
istraživaća? Hoće li ih biti na ju-

Iskoj akciji?

Moja je želja, i ne samo mo-

ja, da se ne ostane na akciji
„Ploče 75’’. Treba se borlti za po-

goclno tie na kome de izrasti mla-

di istraživači. Istovremeno demo

razvijati odnose sa klubovima u

Kopru, Valjevu, Loznici i Ljubo-

viji kako bi iskoristili njihovo is-

kustvo. Zbog toga demo sigurno

poslati nekoga na julsku akciju.
Sve zavisi od toga kako se dogo-

vorimo. Mi smo, prirodno, naj-

zainteresovaniji za turističku i

astronomsku akciju. Može da se

desi da pošaljemo i nekog spele-

ologa ili geologa.
Sta misliš, kada će Ploče do-

bili klub istraživača?

Rekao sam već da interes

postoji. Da bi klub osnovali, tre-

ba rešiti dva osnovnaproblema:
novae 1 prostorije! Po interesova

nju mladih, klub bi se mogao

već sada osnovati. Medutim, bez

najminimalnijih uslova teško je
bilo sta raditi. Ipak sam optimi-
sta i verujem da će do kraja go-
dine Ploče imatl svoj klub Istra-

žlvača.

Sada si predsednik OKSSO.

Da 11 si, pored kancelarije i osta-

log invemara. od Pere Bogunpvi-
ća „nasledio" i ono njegovo ~nem-

a problema”?!

\soj je princip da ni o cemu

ne odlučujem sam. Želim da se

zaštitim od obećanja koja ne mo-

gu da ostvarim, zato ill bez neke

sigurne osnove i ne dajem!

NOTIRANO U KALENDARU

© Izašao je 1. broj Billena Kl-

uba mladih istraživača „Jovan
Cvijić” u Ložnici.

® Radnički savct rudnika ~Zaј-

аеа" prihvalio je dogovorene o-

baveze ргеша geološkoj akciji.
© Biološki instilut u Beogra-

du prihvatio je stručno pokrovi-
tcljstvo nad biološkom akcijorn.

®SANU u Beogradu odobrila

je 20 000.— din. na ime istraživa-

nja peđina Gradca koji će spele-
olo/.i pod rukovodstvorn Dr Ra-

denka Lazarevića vršili u sklopu
ekološke akcije.

© 21. шаја u Beogradu ruko-

vodilac istraživanja akcije pro-

grama „Išhrana u prirodi” V. Nc-

deljkoVić, razgovarao je oko pri-
prerna ovc akcije sa generalom
Radujčić Stanbolijom, puk. ргоГ.
Dr Borivojem Vračarićem, puk.
Dr Radomirom Rajšićem i redak-

cijom časopisa „Odbrana i zašti-

ta”.

© 19. maja delegacija OIA po-

setila jc puk. Maleža u Političkoj

upravi JNA i upoznala ga sa OIA

,Juli 76” i razvojem istraživać-

kog pokreta. On je poziti\no oce-

nio akciju i rekao je da će napi-
sati pismo redakcijama vojnih li-

stova u vezi praćenja ove akcije.
© 29. IV S. Mijajlović, M.

Minić i D. Mihajlović posetili su

generala Petra Gračanina i upo-

znali ga sa OIA ~Juli 76”. Gene-

ral Gračanin ocenio je akciju kao

interesantnu i prihvatio je poziv
da je poseti. Razgovoru su pri-
sustvovali Ljubomir Pctrović, cl-

an Predsednlštva SR Srbije i ge-

neral Metodije Stefanovski.

© 29. IV Dr Rada Miletić, M.

Minić, D. Mihajlović, D. Maksi-

movic, i Z. Lazarević razgo\arali
su sa sekretarima SIZ usmere-

nog i osnovnog obrazovanja o an-

gažo\ anju ovih zajednica u obez-

beđenju potrebnih sredstava za

izvođenje OIA „Juli 76”.

© Predscdnistvo RK SSO Sr-

bije donelo |e odluku da posto-

Jeće istraživačke organizacije i-

maju svog delegata u RK SSO i

komisiji za dmštvene organiza-
cije.

Koordinacioni odbor istra/.iva-

čkilt organlzacija podrinjbko-ko-

lubarskog regiona pdredio je, da

delegai u RK SSO bude Zoran

Lazarević. predsednik Izvršnog
odbora Društva istraživača ti Va-

Ijevu, a u komisiji Lazar Proda-

no\ić, potpredsednik Iztršnog
odbora Kluba istraživača u Lju-

boviji.

Biolozi

U junu nova akcija

Kao po nekom pravilu, i ove

godine na Prvomajskoj akciji, bi-

ologe je pratilo lose vreme! Ono,

naravno, nije uticalo da na prvu

proveru spremnosti članovabiolo
ške grupe pred veliku Omladin-

sku istraživačku akciju ~Juli 76”

krene 26 ućesnika iz iri istraži-

vačka centra: Loznice, Mionice i

Valjcva. Iz Ljubovije se u toku

akcije prikljućio jedan č!an.

Cetiri dana smo provcli u sc-

!u Sljivova, smeštenom ispod So-

kolskih planina, udaijenom od

Krupnja deselak kilometara, na-

stojeći da realizujemo utvrdeni

program rada. Akcija je bila se-

minarskog karaktera pa je- odr-

2ano devet predavanja kroz kuja
smo detaljno upoznali predstoje-

ća istraživanja. Naši drgovi Vc-

libor Đorđević, Vigor Majić, Aca

Branković, Zoran Mihajlović, Da-

rio Krstid i Miroslav Tadic deta-

ljno i strućno govorili su o; kor-

njačama, gušterima, solitarnim i

socijalnim insektima, fauni tcku-

cih voda, izradi prcparala u teč-

nostima, leptirima. Demonstrira-

no je prepariranje leptira i rako-

va a prikazana je spoljašnja i u-

nutrašnja građa guštera. Da se

akcija ne bi svela samo na teo-

retsko usavršavanje članova, or-

ganizovana su i dva izlaska na

teren. Podeljeni u ekipe za: inse-

kte, gmizavce, ribe .rakove, vodo-

zemce i flozi'. obi.sli smo vedi deo

podrucja Ravnog brda i Krivog
potoka. Sakupljeni primerci iz

svih oblasti predviđenih progra-

mom istraživanja, sredeni su i

sačuvani za detaljnu determina-

ciju.

Nije zancmaren ni kulturno-za-

bavni život. Organizovano je dru-

garsko veče sa kvizom u kome su

ravnopravno ućestvovali ćlanovi

iz Valjcva, Ljubovije i Mionice.

Značajno je što smo kroz jednu

grupu pitanja proverili našu o-

bavestenost o značaju, zadacima

i ciljevima predslojcde Omladin-

ske istraživačke akcije ~Jul-

i 76”.

Očekivali smo veći broj gosliju
i poseta našpj akciji, prvensue-

no drugova iz Krupnja, kojc smo

/eleli da upuznamo sa istraživač-
kim radom.

UoCene su i neke slabosli: na

istraživačkim akcijama vise paž-
nje treba posvctiti terenskom ra-

du i osposobiti dovoljno ljudi za

sve specijalizovane akcije, pove-

cerje se mora regulisati za sve

ućesnike kako bi radni efekti bi-

ll veći, uključiti po svaku cenu

mlade iz Krupnja, obezbediti ve-

ću posetu akciji, rešiti problems
transporta i prevoza, obezbediti
proširenje logora i st.

Kako bismo ito spremnije do-

ćekali julsku akciju planirali
smo da na ovom terenu izvede-

mo u junu novu akciju od neko-

liko dana.

Cetiri dana provedena u Slji-
vovi brzo su prošla. I dok je ki-
ša neumorno padala krenuli smo

blalnjavim seoskim putem pre-

ma Krupnju. Ostavili smo Sokol-

skc planine i Sljivovu, sa: ~Dov-

iđenja do skorog susreta!”

Lj. Lalović

V. Majić

Još uvek „škripi"

Program „Ishrana u prirodi”

Grupa za program „Ishrana u

prirodi” provela je prvomajske
praznike na Torničkoj Bobiji.

Odmah da kažemo, akcija je u-

spela da ispuni osnovne zadatke

i izuzev sitnijih grešaka, predsta-
vlja dobru uvertiru pred let-
nje „muziciranje”!

Počelo je ii petak, 30. aprila,
negde popodne, kada smo auto-

busom ki'enuli iz Ljubovije. Bi-

ll smo pomalo nesigurni jer ko-

nacari nisu „pripremili teren”.

Uz to, niko nijc tačno znao gde
se nalazi Rudarski dom gde je
trebalo da sc smestimo! Dok

smo pešačili kroz snegom osede-

lu planinu i nusili ne baš laku

opi’emu, obuzimala nas je zabri-

nutosl koja je postajala svc ve-

ća što se noć približavaja. Ipak,
nekaku stigosmo do Doma i na

brzinu oba\r ismo sve ono šlu su

trebali konaeari da tirade, narav-

no da ih je bilo! To veče smo

održali i sastanak na kome smo

izabrali Nihada Đozića i Miodra-

ga Mandića za vodu odnosno za-

menika vođe, o\e i letnje akcije.
Prvog maja, podeljeni u dve

grupe, obišli smo Jcren scverois-

ločno od logora. Zapa/.ili smo bo-

gatslvo biljnim vrstama prilago-
đenih živolu na ovoj nadmor-

skoj visini. Bilo je i zivotinja od

zcca, do srna i jelena.

Logorski život sc odvijao nor-

malno. Popodne su održana pre-

davanja o pečurkama i lekovi-
tom bilju. Večernji časovi iskori-
šćeni su za zabavu i kviz, ~Zini
da ti kažem”!

Drugog шаја na terenu smo

boravili podeljeni u šest grupa.

Imali smo slicne zadatke kao i

prethodnog dana. Izvcštaji sa te-

rena bill su ovoga pula dosta op-

širniji, Uhvaćen je i jedan pos-
kok koga smo pojeli za primer
ostalima! Saradnju sa mestani-
ma nisrno mogii ostvariii jer u

okolini ncma nasclja. Ipak, u ju-
iu be svakaku biti boije, Ij oko-
liui se nalaze kolibe, u kojima
scljaci /Jvc prcku Ida kada istc-

ravaju stoku na pašnjake. Ma

Bobiji ih ima zaista!

Ma akciji nas je ućestvovalo
dvadesct troje: develoro iz Lo/.ni
cc, šcsluro iz Valjeva i osmoro iz

Ljubovijc.

Ozbiljnu primedbu smo imali

na ishranu „Ishrane u prirodi".
Ručak je oba dana kasnio pop-

rilicno, a i nije bio baš najbolji.
Iciav

nom, nešlo se do Ida mora

izmeniti: ili naćin kuvanja ili u-

kusi!

Istraživanja su okonćana tre-

ćeg maja popodne kada smo au-

tobusom svi zajedno, stigli u

Ljuboviju, a odatle svako na

svoju stranu!

Z. Jovanović

Speleolozi

ZAPOČETA ISTRAŽIVANJA

КANЈОNА

GRADCA

Svoju Prvomajsku akciju, spe-
leoluzi sLi izveli u kanjonu Grad

ca. Istraživana je leva obala, u

predelu Brangoviea. Ovim isrra

živanjima počelo je ostvarivanje
programa ispitivanja speleološ-
kih objekata Gradca i njegovog
slivnog područja.

Akcija je trajala dva dana.

Kretaio sc iz Valjeva rano ujuiro,
a vraćalo kasno uveće što je izi-

skivalo posebne napore .Zbog u-

češća novih članova, akcija je is-

korišćenaza njihovu obuku. „Ро-

ćetnici” su na licu rnesta mogli da

se upoznaju sanačinom istraiiva-

njapećina. Oni su upoznali i neke
od načina spuštanja i penjanja,
koristeći razne sisteme. Posebno

. ističemo njihcrm disciplinu i an-

gažovanost u radu. Na akciji je
učestvovalo deset članova. Gosti-

ju i poseta akciji ovog pma nije
bilo.

Prvoga dana istraženo je pet
pećina. Ispitani objekti nisu ni

\'eliki, ni složeni za ispitivanje
pa su u potpunosli obrađeni. Su-

Iradan je istražena samo jedna
pećina, dok dmga, zbog svoje ve-

ličine, nije mogla bili završena

pa će istraživanje biti nastavlje-
na. Najviše pažnje je posvećeno

markaciji i traženju novih peći-
na. No, to nije bilo lako! Teren

na kome se nalaze pećine izuze-

ino je težak za kretanje što izis-

kuje dosta i snage i veštine. S

drnge strane, uočavanje objeka-

ta je ote/.ano jer je teren obras-

tao gustom šumom i Sibljem.

Stoga je pomoć mešlana, kao i u-

\ek. bila dragocena.

Prvomajska akcija je pokazala
da u narednom periodu treba

sve raspoloži\o snage usmeriti

na dalje ispitivanje Gradca. Zbog

velikog broja pečina i njihove ne-

prislupačnosli, irtraživanja u ju-
lu bice vrlo .iaporna i zahtevaće

maksimalno anga/.ovanjc grupe.

Z. Janković
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EKOLOZI

ODGOVORNIJE U PRIPREMI

EOIA „GRADAC 76“

Ako važi izreka da je nouspeh
pola uspeha; onda bismo mogli
oceniti da je seminar ekologa na

Mravinjcima samo delimično is-

punio očekivanja. Možda je naj-
veći uspeh to što su učesnici ana-

lizirali akciju i uspeli da uoče go-

tovo sve slabosti u pripremama i

realizaciji seminara.

U analizi je konstatovano, a to

ie i primedba Slaba OIA „Juli

7б”, da je broj učesnika na semi-
narli bio mali, samo 14. Posioji
mogućnost, zbog ove slabosti, da

se ovih 14 ućcsnika „izgube’’ na

samoj akciji među osralih 36 cla-

nova koliko je planirano da ih le-

tos bude.

Postoji još jedna opasnost po

istraži\ački program i samu ak-

ciju. Naime, svih 14 učesnika se-

minara već imaju niz obaveza i
diižnosti u rukovođenju akcijom,
obezbeđivanju uslova za rad na

akciji i dr., pa se zbog loga ne

može od njih očekivati pun dop-
rinos na realizicaji istraživačkog
programa, koji je, uzgred rečeno,
dosta obiman i ozbiljan.

Izgleda da je loše procenjen
broj članova po istraživačkim or-

ganizacijama zainteresovanim za

ckološku akciju i za rad na zaš-

liti i unapređenju čovekove sre-

dine.

Polazeći od činjenice da će u-

česnika ipak biti treba poštovati
slat' Staba da svaki ućesnik mo-

ra savladati ue samo minimum
već potrebnu obuku za akciju ko-

ju treba predvideti i za jedan
broj gostiju koji nisu iz redova

posmatrača akcijc.
Uočen je još jedan problem,

vezan takođe za članove, a odno-

si se na njihov odnos prema ak-

ciji u smislu poznavanja ciljeva i

značaja akcije. A bilo je slučaje-

va da na akciji „Mravinjci 76” u-

česnik ne zna ni podnaslove is-

traživačkih tema a kamoli osta-

le ciljeve akcije, koja treba da

pokaže i mogućnosti mladih is-

traživača na više polja, a ne sa-

me na istraživačkom.

Opasni su i pokušaji gledanja
ii „luđi tanjir”, na tok priprema
drugih programskih akcija! fako

se ocenjuje da su pripreme EO-
- ~Gradac 76” poodmakle u od-

nosu na neke druge akcije, ne

znaći da napraduju i u odnosu na

01A „Juli 76”.

Treba se, ipak, nadati da će

Stab akcije naći snage i beskom-

promisno resiti sve dileme u ci-

Iju potpunog uspeha cele akcije.
Ućesnici treba da pojačaju svoju
odgovornost i nađu svoje mesto

na akciji koje nije još rezervisa-

no ni za koga.
P. Petrović

Korisno je znati

Radni kabinet

Radnc prostorije sastoje se od

kabinela Staba akcije i istraživa-

čkog kabinela.

U kabinetu Staba akcije treba

predvideti dovoljno prostora za

rad vo.de akcije, sekretara i čla-

nova (referenata) službi. U ovom

kabinetu čuva se sva dokumenta-

cija akcije, sredstva veze i potre-
bni malerijalno-tchnicki uslovi

za rad rukovodstva akcije (pisa-
ća mašina, papir i si.). Rukovodi-
oci islraživanja po temama tako-

đe -U ovom kabinetu čuvaju is-

traživaćku đokumentaciju koja
je vec sređena.

U kabinetu Staba akcije orga-

nizuju se svi sastanci rukovod-

stva akcije i vrši prijem gostiju.

. Na zidove. kabinela ak-

cije okaćiti kartu tercna, slike sa

akcije, ambient, plahat akcije, a

po rnogućstvu i školsku tablu.

Istražlvački kabinet: Ovaj pro-

stor nije lako urediti da bi slu-

žio svojoj nameni. U istraživač-

korn kabinetu ućcsnici de provo-

diti najveći deo vremena i obav-

Ijati najdelikatnije poslove od ek-

sperimenata do sređivanja rezul

tata. S toga je potrebno već sada

pristupiti njegovom uređivanju.

U istraživačkom kabinetu čuva

se, pre svega, istraživačka op-

rema (terenska i kabinelska), po-
trebna priručna literatura i is-

traživaćki rezultati. Izuzetak ćini

speleoioška oprema i oprema zs

akciju programa „ishrana u pri-
rodi" koja se može držati u po-

тослој prostoriji.

Du bi se zavela radna discip-
lina i red u kabinetu, potrebno je

predvideti za svakog učesnika po

jedno radno mesto ili za ekipu a-

ko to posao zahteva. Za .jednog
učesnika dovoljan je prostor 75 x

75 cm. Pored radnog prostora za

ućesnike treba obezbediti i zaje-
dnički deo za postavljanje ekspe-

rimenata, na primer. Takođe je
potrebno /asebno u jednom kra-

ju kabineta postaviti postolje ili

čiviluke za držanje terenskih tor-

bica i 'erenskog pribora. I tu sva-

ki uc-snik mora znati svoje mes-

to.

Istraživački kabinet najlakše

postaviti u Skolskoj učionici, a

nešto teže u praznim proslorija-

ma ili Satoru. Ako je data na ras-

polaganje jedna učionica u skttll

klupe mogn poslužiti za improvi-
zovanje radnih mesta (svaka klu-

pa po dva radna mesta). Potreb-

no je pored zida izclvojiti nekoli-

ko klnpa za smestaj terenskih to-

rbica i istraživačke opreme. U sl-

učaju da je za logor na raspola-

ganju sator ili neke druge praz-

ne prostorije pokušati sa nrede-

njem kabineta od priručnog ma-

lerijala. To je znatno lakše ura-

diti u prostorijama neke zgrade,

nego u satoru jer u prvom slu-

čaju možemo bolje iskoristiti zi-

dove. Uzećemo daske povoljnih

dimenzija ili krajnice (videti na

obližnjoj piiani) i uza zid impro-
vizovati od njih stolove. Daske

širine 30—40, prikovane na pogo-

dna postolja (visine do 50 cm) po-

služiće kao klupa za sedenje. lz-

nad radnih stolova, po mogućst-

vu, instalirati sijalice ili zidne la-

mpe za svako radno meslo.

Da bismo imali prostora za

smeštaj pribora, priručne litera-

ture i svih oblika rezultata is-

trazivanja (zbirke, na primer) po-

trebno je napraviti police ili sta-

laže. Ovo možemo uraditi od naj-

običnijih krajnica koje ćemo po-

zajmiti na obližnoj piiani. Daske

možemo spojiti debljim kanap-

om, konopcem ili letvama (vicli

sliku). U šatoru police ili stala-

že možemo okačiti o dva čvrsto

pobijena drvena direka.

Na radnom mestu mora se na-

c;i sav potreban pribor i to na do-

hvat ruke kako bi se izbegla gu-

žva u kabinetu pri pozajmljiva-

nju sa drugih radnih mesta naj-

običnijih stvari (olovka, gumica

i si.). Preporučl jivo je da radna

sveska koja se koristi samo u ka-

binelu kao i olovka budu veza-

ni za sto ili policu iznad stola. I

sve ostale stvari i pribori treba

da stoje na stalnom mestu da ih

ne bi tražili po celom kabinetu

kada nam budu potrebne.

P. P.

Prihvaćen samoupravni

sporazum

Predsedništvo Jugosiovenskog saveza za zaštilu i una-

pređenje ćovekove sredine

Predrag Petrović, član Dr

uštva istraživača iz Valje-

va prisustvovao je sednici

Predsedništva Jugosiovens-
kog saveza za zaštitu i u-

napređenje ćovekove sredi

ne, održanoj u Beogradu
25. VI. Sednlcom je predse
davao Dr Aleš Bebler, pre-

dsednik Saveza.

Predsednlštvo je podrža-
lo sve programe radnih ak

cija kao značajan doprinos

na planu zaštite i unapre-

đenja čovekove sredine. Po

sebno je istaknut značaj O-

mladinske istraživačke ak-

cije ,ДиП 76" koja je prog-

rarnom vezana za zaštitu

i unapređenje čovekove sre

dine. Slav Predsedništva

je da se ovoj akciji pruži

puna društveno-politička p-

odrška i materijalno-finan

sijska рошос. Odlučeno Je
da jedan broj članova Pred

sedništva poseli akciju i o-

drži torn prilikom prigod-
na predavanja iz oblasti ra

da Saveza. Takođe je odlu-

čeno da se za realizaciju
EOIA „Gradac 76” dodeli

novčana pornod od 20000.

dinara, a prlhvaćen je Sa-

raoupravni sporazum o ог-

ganizovanju OIA „Juli 76”.

Savez će preko svoje pro-

pagandne službe obezbedi-

ti izvesnu količinu propa-

gandnog materijala i lite-

rature.

Vredno je istaći da su,

posie podnete informacije
o OIA „Juli 76”, delegati iz

SR Slovenije, SR Bosne i

Hercegovine i SR Hrvatske

pokazali veliko interesova-

nje za pokret istraživaća i

izrazili da se ovaj pokrel

proširi u sva mesta Jugo-
slavije.

Filmoin o učešću niladih

na programu zaštite i una-

pređenja ćovekove sredine

kroz ORA biće obuhvaćena

EOIA „Gradac 76” i OIA

„Juli 76” u celini.

Na predsednišlvu je vođe

na i diskusija o potrebi i

mogućnostima l'ormiranja
Interesnih zajednica za za

štitu i unapređenje čoveko

ve sredine na nivou SO, re-

giona, republike i l'edera-

cije.

Etnolozi

Kako dalje?

Etnološka akcija bila je nas-

tavak islraživanja sela ribnićkog
kraja i i/.vcdena je u selu Paštn-

ću. Na akciji je ućcstvovalo dva-

desel scdam čianova: deset i/. Va-

Ijeva, četrnaesl iz Mionice, po je-
dan iz Loznice i Ljubovije i goš-
ća iz Finske. Ućcsnici su bili sme-

šteni ii Ribnićkdj školi, provere-
nom stanišlu mladih istraživaća

mnogih dosadasnjih istraživać-
kih akcija.

i ri dana sli iskoriićena za re-

alizadju prcd\ jđenog istraživač-

kog programa, podeljenog na če-

liii Leme: mitologiju, narodne o-

bičaje, privrcdu i arhitekturu sc-

la Pašlrića. Sem na istraživać-

кош, radilo se i na programima
idejno-politićkog rada, kulturno-
-z.abavnug i sportskog života, za-

štiti čovekove sredine, informi-

sanja i propagande. Na akciji su

konstituisani aklivi SK i SSO i

održani prvi sastanci, održana

predavanja iz programa „Zašlita

čovekove sredine”, organizovani
lurnir u malom l'udbalu i kviz-

-takmičcnjc. Održani su, pored
redovnih sastanaka, na kojima
su vršeni uviđaji u istraživački

rad, i sastanci Staba akcije,

koji cc ii slićnom sastavu funk-

cionisati i na OIA „Juli 76”.
Bilo je i slabosti u samom or-

ganizovanju akcije. Najveći pro-

pusli su načinjeni u samim pri-

premama i obezbedivanju uslova
neophodnih za izv'ođenje akcije.
Pre svega ,lo je kašnjenje sa do

nošenjem odluke OKSSO u Mio-
nici o organizovanju akcije. Sa-
mim tim kasni i dostavljanje sa-

moiipravnih sporazuma potenci-
Jalnim potpisnicima, Ovaj klju-
ćni, nerešeni problem je uslovio
niz drugih kuji su usledili na sa-

moj akciji! Tako je prvomajska
akcija, sem za stručno usavrša-

vanje, realizaciju istraživaćkog i

pratecih programa, kao i za pro-

veru pripremljenostl članova za

01A Juji 76", istorilcena i za de-

teljne dogovore o daljim pripre-
mama /а programsku 01A etno-

loga ~Brežđe 76". I pored niza
objektivnih leškoća koje stoje
pred mladom i nedovoljno orga-
nizovanom grupom etnologa Klu-
ba iz Mionice, koja je odgovorna
za pripremu i postavku istražua-

čkog programa akcije, ipak ne-

ma opra\danja za kašnjenje u

pripremama koje su preduslov
za uspeh akcije.

Izvedena prvomajska akcija i-
mala je i zadatak da ukaže na

greske koje bi se na vreme otklo-
nile kako se ne bi pojavile i na

OIA 76”. Rad etnološke gru-

pe usmeren je sada upravo na

prevazilaženje uočenih slabosti!

Dragica Jovanović

Geolozi

Stečena nova Iskustva

U Osnovnoj školi ~Vuk Karadz-

ic” u Zajaći, mestu dvanaest ki-

lometara udaljenom od Loznice

nalazio se logor geologa na Prvo-

majskoj akeiji. Bila je to genera-

Ina proba za učesnike, bilo ill je
čak četrdeset četvoro, OIA „lu-

ll 76”.

Pored stručnih predavanja „To

pografska kart a i njena pi'imena”
i ~Slih i SHhovanje" koja su dn-

žali Blaž.o Blažic i Radomir Mill«

ćević, geolozi iz Valjeva, Loznice,

Ljubovije i Mionice podeljeni u

šest ekipa obišli su deo terena

koji će bili predmet njihovih is-

traživanja na predstojećoj akei-

ji, Tako su u okolini Borinske re-

ke uradili oko dve stoline šliho-

vanja, uzimanja te/,e frakeije kod

ispiranja rečnog nanosa radi ut-

vrdivanja procenla antimona.

Značajno je da je program istra-

živanja urađen u saradnji sa st-

ručnjacima Rudarsko lopio-

ničarskog bazena „Zajača”. Ovaj

Predstavljarao vam...

Konibinat će materijalno pomoči
POiA ..Zajača 76". Svake večeri

na sastanku učesnika ako’je, raz-

govarano je o. dnevnim aktivnos-

tima i zadacima za naredni dan.

I na ov.oj akciji posebna pa-

žnja posvećena -je organizovanju
kuJturno zabavnog i iivota.-u-

-ćesnika akcije i saradnji sa meš-

tauima. Organizovan. je‘kviz zna-

nja. igrankc, turnir u m’alom fu-
Übalu i stonom tenisur

Akciju su poseiili predstavnici
OK SSO Loznica, Nikola Eric

predsednik Predsedništva kluba

„Jovan Cvijic” i Boris Mamon-
tov stručni savetnik lozničkih

istraživača.

Utisak je da su učesnici stekli

nova, dragocena iskustva koja
ćc im dobro doći na julskoj ak-

ciji do sada najvećem ispitu
ne samo geologa već i čitave is-

traživačke organizacije u ovom

gradul

Borislav Sakić

Klub Istraživača „Jovan Cvljić"
u Loznici

Ideja za nastanak i pokretanje
istraživačkog rada u Loznici za-

čela se još pre nekoliko godina

jer je, tada još, jedan broj pros-

vetnih radnika i omladinaca bio

upoznat sa radom valjevskih is-

traživača. Ipak, prvi konkretni

potezi na oživotvorenju ideja u-

činjeni su tek početkom 1975. go-

dine. Tada je formiran Inicija-
tivni odbor za formiranje Kluba

islraživača u Loznici. Omladin-

ci o\’uga grada učestvuju potom

na akcijama Društva istraživaća

„Vladimir Mandić-Manda" a po-

tom i na akciji „Bratstvo jedi-
nslvo Ploče 75". Oni zajedno sa

omladincima, ućesnicima akcija

koje izvodi Klub istraživača ~Az

buko\'ica” a Ljuboviji, predstav-

Ijaju kadar za istraživačku orga-

nizaciju u Loznici. Konačno for-

miranje Kluba, u početku kao o-

granka valjevskog Društva istra-

živača, vezano je za sredinu dc-

cembra prošle godine. Slalne ak-

tivnosti najbolja su priprema za

Osnivačku skupštinu koja jc o-

držana 28. marta. Tada Klub is-

traživača u Loznici dobija ime ve-

likana jugoslovenske nauke, Loz-

ničanina Jovana Cvijića.
U Klubu trenutno aktivno radi

preko pedeset mladića i devojaka,
učenika lozničkih srednjih ško-

la, uključenih u rad geološke, bi-

ološke i grupe za program „ishra
na u prirodi”. U toku su pripre-
rne za osnivanje etnološke, turis-

tičke i astronomske grupe. Još

uvek najveći problem za uspešan

rad predstavlja nedostatak pros-

torija za okupljanje, kabinete i

čuvanje dokumentacije koje je iz

dana u dan sve više. No, nada-

mo se da će i to übrzo rešili!

Pred lozničkim islraživačima

nalaze se ozbiljni zadaci, akcija
„Juli 76” svakako je na prvom

mestu. Uvereni smo da će ih os-

tvariti i tako još jednom potvr-

diti da Titova omladina, pravil-
no usmerena i organizovana mo

že savladati i najteže ргергеке!

B. V.
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Turistička istraživanja

Rekavica

Na severoistočnoj padini Ma-

log Povlena, na putu koji od Мг-

avinjaca vodi ka Dijavici, na 980

metara nadmorske visine, nala-

zi se Rekavica. Izuzev proplana-
ka na korne se nalazi mala ku-

ćica pokrivena šindrom i rasad-

nik četinara, okolina je obrasla

bukovom šumonl Mestimično

ima i mladih četinara. Mogu se

još videti jasen i poneka breza.

Do Rckavice put vodi skoro ho

rizontalno, sa veoma malo uspo

na i padova prilagođavajući sc

poipuno konfiguraciji terena. 0-

ko 1950. godine ovom trasom kre

tala se šumska železnica do Dija-

vice, postavljena radi lakšeg pre

voza drvene grade. Sadašnje sta-

nje puta do Rekavice dozvolja-
va kretanje samo zaprežnim koli

ma i terenskim vozilima a u su-

vom periodu i kamionima.

Delovanje bujica i nebriga na-

đležnih za održavanje puta do-

veli su do toga da je on sada pre

Seden na nekoliko mesta manjim

potocima. Nekoliko mostica nala-

zi se u takvom stanju da je sa-

mo pitanje dana kada će se pro-

valiti! Deo puta koji vodi kroz

šumu, sa uskim pojasom iznad

i ispod njega, sve u svemu oko

400 melara, izr'anredno je zašti-

ćen od naleta vetra koji duva sa

severa. Južni velar pak osetno

gubi snagu i zbog prirodne bari-

jerc Malog Povlena čije se stra-

ne pod velikim nagibom dižu iz-

nad puta, i zbog bukove Sume,

Sasvim druga situacija je kod

samog rasadnika koji leži na za-

ravnjenoj vododerini d\a potoka

koji teku ka severu. Stoga je taj
dco terena, zbod nepostojanja
prirodnih prepreka izlo/.cn delo-

vanju sevcrnih vctrova. Slično

stanje je i u okolini dela puta od

mesta gde se odvaja put za Dija-
vicu od puta Mravinjci Bele

vode pa
do početka šumc. Ovaj

deo terena potpuno je otvoren

ka severu a delimično zaštićen

od naleta juznog vetra jer ga za-

klanjaju niži delovi Malog Po-

vlena.

Posmatranja 1 registraeija izvo

ra na ovom terenu nisu izvršena.

Mcđutim, može se pretpostaxiti
na osnovu postojanja nekoliko

manjih potoka koji presecaju ce-

!u padinu od Mravinjaca do Re-

kavice, da je ovaj teren veoma

bogat izvorskpm vodom za koju

se sa sigurnoSću može tvrditi da

je dobrog kvaliteta uzimajući u

obzir x'isinu terena i nemogud-
nost bilo kakvih zagađivanja.

Rekavica je nenaseljena, obi-

luje šumom pa tu žive mnoge di-

vlje životinje. Najbrojnije su: di-

vlje svinje, lisice, kune, srne, srn

daci, zečevi. Predslavnici ptica

su: slavuj, kreja, drozd i jastreb.

Ponekad ovuda produ i medvedi,

uglaxmom u toku leta.

Na osnovu svega do sada izre-

čenog o Rekavici, može se red! da

ovaj teren, narodito njegov uski

pojas iznad i ispod pula i u delu

prolaska kroz sumu, ima izvan-

redne mogućnosli za razvoj odre-

đenih vidova turizma: manja vi-

kend nasclja, omladinska i rad-

nićka odmarališta. Naročito sn

pogodni položaj Rekavice, mogu

ćnost povezivanja sa bitnim pul-

nim pravcima, biogeografska o-

beležja itd.

Treba imati na umu da jc sku-

ro celo područje Rekavice u dru

štvenoj svojini, u A'lasništvu šu-

mskog gazdinstva „Boranja”, te

bi i sate strane bilo izvesnih

olaksica za dobijanje eventual-

nih dozvola bilo za privatnu ili

organizovanu drust\'enu gradnju.

Dragan Marić

Iz dnevnika .

Carini

u pohode

Želeći da izbegnemo gradsku
vrevu pred Prvomajske praznike,
odlucismo da tri dana provede-

mo kao gosti turistićke grupe,
na akciji u brdima Ro/nja.

Subota pre podne zatekia nas

jc pred školorn u Carini gde su

nasi domaćini odseli. Srdacno

dočekani: od ondašnjeg poslužite-

Ija Milana i dežurnog. Srbe, sklo-

nismo sc od kišc koja nas je pra-

lila od Valsjeva. Konačari koji su

stigli dan ranije, preurcdili su

dvc učionice u „spavaonicu” i

prostoriju za dnevni boravak. Na

dobro naloženoj peći stajao je

lonac pun vode donesene sa ob-

ližnje pumpe, jer je bager, koji je

tuda prekopavao put, „slučajno

zakačio” л?odoлгodnu cev i tako

napravio probleme istraživačima.

Bill smo zakasnili za prepodne-
vni odlazak na teren pa smo če-

kali da se u logor vratc grupa
koju je predvodio Marie i dru-

ga u kojoj je bila Lula kako bi-

smo saznali pojedinosti o istra-

živanjima. Oni zaista übrzo pri-
stigoše i vreme do ručka, koji je
zahvaljujud intendantu Misi bio

preobilan, brzo prode.

Celodnevni kulturni program u

kome je Ivica bio glavni akier

ućinio je da nijedan „turista” ni-

je osetio umor ud pesačenja. Uz

pantonimu i ..amcrieku" zucu,

priču i pesmu, neosetno se bližila

noć i vreme da zauzmemo svoja
mesta na improvizovanim leza-

jima. Slieno je bilo i drugog da-

na. Jedino, ranije smo legli kako
bismo odmorni dočekali povra-

tak u Valjevo. A on beše, mimo

svih oćekivanja, prića za sebe!

Po najvećem pljusku i raskva-

senom putu upadaii smo u blato

do kolena. Srećom, u pomod nam

priskoći „lokalni" traktor i pre-
baci nas do puta gde smo, u naj-
boljem slučaju, trebali da saćeka-

mo autobus. Međutim, kako se

kolo sreće i okrece. to smo mora-

li peške do Peeke, Tu se Misa op-
seti da ženski svet odveze do Va-

Ijeva i liši ga patnje! Jaća polovi-
na grupe stiže tek kasno po po-
dne u rodni „sity". Pre odlaska

kucama oprostismo se uz želju
da se ponovo vidimo na julskoj

akeiji!

M. B.

PČELARSTVO

Vrškara i vreme

Kažu da je pčelarstvo маго k’o i čovek. Na zidovima

pećina ostali su, tu i tarho, tragovi o razvoju „najslađe,, pri-
vredne grane. Usavršavan je način pčelarenja. Kroz ve-

kove smenjivali su se raznoliki lipovi košnica; od običnog

šupljeg stabla do današnjih savremenih „sandučara". Ipak,
starine sn se održale do današnjih dana!

U selirna valjevskog kraja, naročito onirn priputnim,
planlnskim, pćelari se joS nisu odrekli vrškara košnrca

ispierenih prućem ili pavitinom i oblepljenim balegom.

Pčelarenje ovim košnicama ne zahteva veći trud, ali ni

prinosi nisu bogzna koliki tek da podmire polrebe jednog
domaćinstva.

Drvcna vrškara poprimila je neka obeležja industrij
sfce epohe. Lmesto zažiime „каре" od bujadi sada se stav-

Ija najlon, terpapir.. Novo Veštačko 111 pak kombinova-

no bujad i terpapir,

P. P.

Vremeplov Bife „Kod poskoka"

-1971. godine, kao skroman

doprinos jubilarnoi proslovi o-

slobođenja grada, tauašnji Kl-

ub mladih istraživaća „Vladi-

mir Mandić-Manda” i svi nje-

govi članovi obavezali su se da

za- mesec i po dana izgrade ob-

jekal namenjen omladini Va-

Ijeva.
Mesto je već bilo odredeno

u blizini korzoa, na platou iz-

među dva Suda! Na velikom

prostoru potrebno je bilo podi-
ći od drvene grade: letnju po-

zornicu 10 x 7 m, dva izložbe-

na paviljona sa prostorom od

20 m namenjen isključivo za

ižlaganje istraživačkih radova

mladih slikara, vajara, foto-a-

matera, i zgradu u obliku pla-

ninskog katana koju smo mi

iz mllošte nazvali. Bile ~Kod

poskoka”!

Idejno rešenje za čitav obje-
kat dao je valjevac, Slobodan

Jeftić Pulika, akademski

slikar. Radove, stručne i fizič-

ke, izvodile su sve grape Klu-

ba.

Ne mogu a da ne pomenem

veliko zalaganje Vladisava R.

Nedeljko\ rića koji je svo vre-

nte gradnje dosta radio. Izve-

sno vreme je spavao na gradi-
lištu, u šatoru razapetom na

već uradenoj pozornici. Posle-

dnje sedmice pred svečano ot-

varanje radilo se ponajviše.
Foto-služba i Služba za infor-

misanje posebno su zapele jer,
trebalo je uraditi preko dye

stotine fotografija, kako bi se

uz preparate biološke, etno-

grafske i geološke grape po-

setiocima objekta pružila mo-

gućnost da sagledaju i upozna-

ju rad mladih istraživača.

Po z.avršetk'u radova, u su-

botu 14. septembra 1971. godi-

ne, „ishrana” je po pryi put

pripremila javnu degustaciju
hrane pripremljene od jesti-

vog divljeg bilja i životinja,

prikupljenih nedelju dana ra-

nije. U ostavi Bifea moglo se

naći: 20 zmija, dve stotine ža-

bljih bataka, 10 veverica, 20

puhova, 3 fazana, 8 kreja, 2 ča-

vke, 11 divljih golubova, 4 kg.
uređenih puževa, 17 kornjača i

preko 20 kg. jSstivog divljeg

bilja povrtarskog i zacin-

skog.
Prvi značajan gost u objek-

tu bio je Petar Kralj, glumac

Ateljea 212, koji je te večeri

govurio delove iz monodrame

„živeo život Tola Manojlović".
Po završetku predsta\'e, svi

prisutni, a bilo ih je preko hi-

Ijadu, imali su priliku da pro-

baju „divlja" jela. Jelovnik be-

še ovakav;

ćaj od borovih iglica 1 ma-

jčine dušice

gulaš od puževa

gulaš od kornjača

prženi i pečeni žablji ba-

taci

šnicle od zelja
—-■ čorba od divljih golubova

pečeni puhovi i veverice

supa od fazana

pohovano meso fazansko

salata od zečje soce i ша-

slačka

O ižvanrednom ukusu sprav-

Ijene hrane najbolje govori

„Knjiga utisaka” u kojoj se na-

laze mnoge pohvale upućene

grupi i kuvarima; Branku Ra-

kiću-Prći, Zoranu „Dugonji" i

Aćimu Aleksiću. Sutradan su

posetiocima ponovljeni isti

specijaliteti. U nedelju, 15. sep-

tembra, po završetku svečano-

sti otvaranja spomenika Dra-

gojlu Dudiću na Titovom Irgu

u poselu objektu došli su dioi-

go\i: Dragoslav Marković, pre-

dsednik Skupšline SR Srbije,
Aleksandar Bakočević, Desi-

mir iMaksimović, predsednik
SO Valjevo, i drugi ugledni go-
st i. Razgledali su izložbu i po-

setili Bife gde su probali jela
od sirovina iz prirode.

Aćim Aleksić

Coveče, ne ljuti se

ф Pošao Vlaja da obiđe

.Jshranu" motorom. Donek-

le, nosio motor njega, odne-

kle išli uporedo, a pred kraj

Vlaja uprtio motor na le-

đa!

Sad neki zlobnici vršljaju

po Klubu i izjavijuju: ..Sta

zna Vlaja Sta je motor? Upr

ti pa nosi"!

ije Od kako. je Mira Popov

napiistila grupu, broj ekolo

ga se drastieno smanjio za

j'ednu cetvrtirui! Sada umes-

to četiri; imamo tri ekologa.

Mnogi se čudam čude

kad čuju da su biolozi za-

branili povečerje, zatim ig-
rali lopte u dva po ponocfi,

pa igrali kolo na terenu. I

ja sam se čudio dok nisam

duo da se selo u kom' su hi

li, zove Sljivovo.

E, pa ajd' živeli!

Od naseg specijalnog i-

zveštača za inokosne or-

gane saznajemo da je posle

majske akcije i slicnih to-

la igranih svuda i u svako

vreme, biološka grupa fun-

kciju „vođa" grape zarnenu-

la titulum ~kolovoda . Oce-

kuje se da će kolovođa zna-

ti da ~i za pojas zadene"!
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